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Fajóné Kisházi Tímea köszöntője 

(MPE OCM civil hálózat támogató osztály referens) 

Szeretettel köszöntök minden résztvevőt! Ez immár a harmadik Civil Információs 

Nap, és nagyon hálás vagyok azért, hogy ennyien eljöttetek. Néhány számadatot 

hoztam nektek indításképpen. Idén 28 vallási civil szervezettel sikerült 

felvennünk a kapcsolatot, és a misszióhoz szorosabb és lazább szállal 15 civil 

szervezet kapcsolódik, van 10 civil szervezet, amely idén és a következő év elején 

fog megalakulni. Úgyhogy azt gondolom, hogy bővülő tendenciát mutatunk. 

Ennek a napnak az a célja, hogy megismertessék a már működő civil szervezetek 

a jelenlegi tevékenységüket, hogy mit tudtak végezni az idei évben, milyen 

pályázatok valósultak meg, milyen gyakorlati tapasztalataik vannak, vannak-e 

olyan ismereteik, vagy olyan benyomásuk, amiről azt gondolják, hogy egy 

maradandó értéket képvisel és jó gyakorlat. Ennek a napnak célja még az, hogy 

szakmailag is tudjunk fejlődni, épülni. Úgyhogy a nap folyamán előadást tart 

majd Surman László és a projektmenedzsment csoport is. Azért, hogy minél 

jobban megismerjétek egymást és megismerjétek az MPE OCM vezetőit és 

szervezetét, először is szeretném köszönteni Durkó Albert misszióvezető urat. A 

Gazdasági misszióvezető-helyettest Rossú Teót, koordinációs misszióvezető-

helyettest, Gálné Erdész Orsolyát. Hitéleti-missziós főigazgatót, Surman Lászlót. 

Jelen vannak az OCM szakmai vezetői és munkatársai közül: dr. Szilágyiné Morár 

Ildikó hálózatfejlesztési és kommunikációs igazgató, Hajnalné Gál Edina képzési 

és nevelési igazgató és a Projektmenedzsment osztályról Szente Áron. 

Ma nem csak a működő szervezeteink képviselői vannak jelen, hanem többen 

vannak, akik egyesületeket fognak alapítani, ezért titeket is köszöntünk nagy-

nagy szeretettel. Remélem, hogy hasznos lesz számotokra is ez a nap. A meglévő 

szervezeteket és képviselőiket még azért nem sorolom el, mert hamarosan ti 

fogtok beszámolót tartani, úgyhogy majd mindenkit név szerint szólítunk.  

Felkérem Durkó Albertet, hogy tartsa meg programnyitó beszédét, ossza meg 

velünk gondolatait a civilhálózattal kapcsolatban. 

Durkó Albert köszöntője 

(MPE OCM misszióvezető) 

Nagyon nagy szeretettel köszöntelek benneteket, és örülök mindenkinek, aki 

eljött. Szeretném elmondani azt is, hogy mik azok a főbb elemek, ami miatt a civil 

hálózatot szeretnénk erősíteni. De előtte a napi igei gondolatokat hadd olvassam 
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el, amely a következő, Zsoltárok 147,11. verse: „Az istenfélőkben gyönyörködik 

az Úr, azokban, akik az ő szeretetében bíznak.” 

Igazából a mi életünknek a boldogsága, az életünknek a célja és az életünknek az 

értelme az, hogy gyönyörködjön bennünk az Úr. Mert ha gyönyörködik bennünk 

az Úr, akkor egyrészt ott van az Ő áldása az életünkön, másrészt biztosítva van a 

mennyei otthonunk. Azt fogja majd mondani, hogy jól vagyon jó és hű szolgám 

kevesen hű voltál és sokra bízlak ezután. Tehát egy nagyon-nagyon fontos dolog, 

hogy istenfélők legyünk, istenfélőkként éljük az életünket, mert ebben 

gyönyörködik az Úr, és azokban, akik az Ő szeretetében bíznak. Szeretet ünnepe 

van, Ő maga a Szeretet. Bíznunk kell abban, hogy bármi, ami körülöttünk van, 

bármi, ami körülvesz bennünket, abban ott van az Ő szeretete. Még akkor is, 

hogyha ezt mi nem látjuk, nem értjük, nem tudjuk felfogni. Azt gondoljuk, hogy 

ez inkább büntetés, ez inkább valami csapás, ez inkább valami nagyon-nagyon 

méltatlan és meg nem érdemelt dolog. De akik az Istenben bíznak, az Ő 

szeretetében bíznak abban, hogy Ő nem téved. Az Ő szeretete adja mindazt, ami 

körülvesz bennünket. „Mert akik az Istent szeretik…”, ez az egyik nagyon kedves 

igém, és nagyon sokszor szoktam emlegetni, magamnak mondom elsősorban, de 

másnak is mondom, hogy „akik az Úrban bíznak, azoknak minden körülmény 

összedolgozik a javukra”, azoknak minden a javukat szolgálja. Tehát, hogyha én 

az Istenben bízok, akkor minden a javamat szolgálja, és minden körülmény, ami 

körülvesz, az összedolgozik az én javamra. Ezt kívánom nektek, hogy a mai napon 

is legyetek istenfélők, akikben gyönyörködik az Úr, legyetek olyanok, akik bíznak 

az Ő szeretetében, és gyönyörködjetek az Úrban, hogy megadja szívetek kérését, 

és bízzatok az Úrban, hogy minden körülményt a javatokra formáljon. 

A missziónak az életében nagyon fontos az, hogy új gyülekezeteket plántáljunk, 

és az is fontos, hogy a régi gyülekezetek megerősödjenek, növekedjenek. Fontos, 

hogy embereket képezzünk, munkatársakat képezzünk, vezetőket képezzünk a 

missziómezőre – most már úgy fogalmazom, hogy közösséget átformáló 

vezetőket képezzünk, vagy közösséget átformáló munkatársakat képezzünk. 

Tehát nagyon fontos a növekedés, hiszen Isten országa az egy növekvő ország, 

az Ő uralma növekedésének nem lesz vége a Dávid trónján, ezt mondja az Ige 

Jézusról. Eszerint Isten országa folyamatosan növekszik, és mi ebben a 

növekedésben vagyunk érdekeltek. Ebbe a növekedésbe vagyunk bevonva, és ez 

a növekedés az, ami a mi célunk is, hogy Isten országa, Isten királysága 

növekedjen. Tehát egyrészt a meglévő gyülekezetek növekedjenek, másrészt új 

gyülekezetek jöjjenek létre. Már most is egy elég nagy szervezet vagyunk, elég 



4 
 

sok gyülekezettel és sok más feladattal. És ezért gondoltuk azt, hogy nagyon 

fontos, hogy helyi szinteken civil szervezetek, civil vallási szervezetek legyenek a 

gyülekezetekben, akik ott a helyi dolgokat jól tudják igazgatni. Megtanuljanak a 

helyi vezetők egy civil egyesület elnökeként polgármesterrel, képviselőkkel 

tárgyalni, települési vagy térségi programokat szervezni. Sokkal rugalmasabban 

tud működni egy civil szervezet, mintha központilag irányítunk különböző 

dolgokat. Minden segítséget igyekszünk megadni a civil szervezeteinknek, hogy 

eredményesen és jól munkálkodjanak, hogy pályázatokon vegyenek részt, hogy 

pályázatokon nyerjenek, hogy támogatásokat tudjanak gyűjteni, és különböző 

programokat meg tudjanak valósítani, jó gyakorlatokat átadni, sokszorozni 

azokat az erőforrásokat, ahol valami jól működik. Azt gondolom, ha egy helyen 

jól működik, akkor akár 20-30 helyen is jól működhet, vagy még több helyen is 

jól működhet. Tehát azt láttuk és azt fedeztük fel, hogy nagyon-nagyon fontos, 

hogy legyenek olyan szervezetek, amelyek már kapcsolódnak a misszióhoz, és 

támaszkodnak a misszió hátterére, de mégis önállóbban és sokkal jobban 

kihasználva a helyi lehetőségeket tudnak mozogni és tudnak valódi segítséget 

nyújtani a rászorulóknak. Úgyhogy ez az egyik célunk. 

A másik célunk pedig az, hogy munkatársaink, önkénteseink egy civil szervezet 

vezetőjeként sokkal nagyobb kihívásokkal találkoznak. Én szeretek vákuumot 

teremteni, mert a vákuum előhívja az embereket, előhívja a tehetséget, előhívja 

azokat az ajándékokat, amelyeket az ember eddig elrejtett. Szóval a vákuum az 

előhív embereket, és ez a civil szervezeti vezetés vagy vezetőség is egy olyan 

vákuumhelyzet, ahol helyt kell állni. Ki fog helytállni, hogyha nem az elnök, vagy 

az alelnök, vagy a titkár, de ott már felelősség van, ott már döntési kényszer van, 

ott már lépéskényszer van, ott már tenni kell valamit. Tehát az egész 

szervezetünket is ez előreviszi, ez Isten királyságát is előreviszi, és Isten 

királyságának a képviseletét, szeretetét is továbbadja és továbbviszi az emberek 

felé. Tehát azért láttuk nagyon fontosnak, hogy a meglévő civil szervezeteink 

mellé még újabb tízet hozzunk létre, és újabbakat és újabbakat is fogunk 

létrehozni. Még lesznek újabb szervezetek. 

Tehát pont azért, hogy az egész országra, és különösen a cigányságra, hátrányos 

helyzetű településekre tényleges hatással legyünk. Egyrészt a misszió oldaláról, 

másrészt pedig civil szervezeti oldalról is. Úgyhogy nagyon köszönöm a 

munkátokat, és köszönöm azt, amit majd ezután fogtok tenni, amikor tényleg 

dolgozni kell a civil szervezetekben, és tényleg feladatok lesznek. Hiszen 

pályázatok is ezután fognak megjelenni, meg hát a programokat is nektek kell 

majd generálni, hogy mik azok a szükségek, amik helyi szinteken megjelennek. 
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Úgyhogy én egy nagyon áldott és jó tanácskozást kívánok, és azt kívánom, hogy 

úgy menjetek el, hogy tervetek van, látásotok van, kaptatok valamit a másiktól. 

Nagyon sok minden a misszióban azért valósulhatott meg, mert nagyon sok 

helyen jártam már, és ilyen jó gyakorlatot láttam, olyan jó gyakorlatot hallottam, 

és azt gondoltam, hogy ha ők meg tudják csinálni, akkor mi is meg tudjuk csinálni. 

Hogyha ott működik, abban az országban, akkor nálunk is működik, úgyhogy 

nagyon-nagyon sok ilyen gondolat fogalmazódott meg bennem, amit aztán 

sikerült valóra is váltani. Úgyhogy ezek az alkalmak tényleg azért jók, hogy 

továbbvigyenek, hogy nagyobb, szélesebb körű látásotok legyen, jobban 

ismerjétek, hogy milyen lehetőségeitek vannak, és ténylegesen jól tudjon 

működni minden egyes civil szervezet. Úgyhogy így kívánom Isten gazdag áldását 

az életetekre, és köszönöm, hogy itt vagytok. 

Hajnalné Gál Edina az Álom-Vár Bölcsőde Gyermekeiért Alapítványról 

(MPE OCM képzési és nevelési igazgató) 

Nagyon sok szeretettel köszöntök én is mindenkit. Az Álom-Vár Bölcsőde 

Gyermekeiért Alapítványról szeretnék néhány mondatot szólni. Előzetesen talán 

annyit, hogy a Képzési Nevelési Igazgatósághoz több intézmény is tartozik, ahol 

gyermekek nevelésével, oktatásával foglalkozunk. Ezek közül az egyik az Álom-

Vár bölcsőde. Mivel maga az alapítvány azért jött létre, hogy ennek az 

intézménynek a munkáját segítse, ezért alapvetően első körben magát a 

bölcsődét szeretném kicsit bemutatni, hogy legyen egy kép arról, hogy milyen 

munka folyik ott. 

Tehát az Álom-Vár bölcsőde Isaszegen található, amely Pest vármegyében van, 

és 2014 nyarán nyitotta meg a kapuit. Maga a bölcsőde a városközpontban 

található egy csendes környezetben, és a szomszédságában a Pünkösdi 

Egyháznak van egyébként egy óvodája és iskolája. A bölcsőde egy nagyon szépen 

felszerelt és igényes, szép épület. 

Jelenleg 72 gyermek napközbeni ellátását biztosítjuk. Néhány fotót hoztunk a 

csoportszobák berendezéséről. Hat csoportszobában csoportonként 12 gyermek 

ellátását biztosítjuk, a csoportszobák nagyon szépek, világosak, vidámak, 

életkornak megfelelő berendezési tárgyakkal felszereltek. Modern az épület, a 

fűtés padlófűtéssel, a hűtés falhűtéssel van megoldva, hogy még inkább ideális 

környezetet teremtsünk a gyermekeknek. 

Saját főzőkonyhája van a bölcsődének, ahol a gyermekek napközbeni ellátásához 

szükséges ételt készítik el, de nem csak a bölcsődei gyermekek számára, hanem 
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a bölcsőde mellett lévő 50 fős óvoda részére is főz a konyhánk, illetve vendég 

ebédek is készülnek itt. A kollektíva 24 főből áll. 

És akkor néhány szót magáról az alapítványról. Az Álom-Vár Bölcsőde 

Gyermekeiért Alapítványt 2016 októberében, hozta létre Durkó Albert 

misszióvezető úr, és az alapítvány célja a gondozási színvonal emelése, 

kisgyermekes családok társadalmi igényeinek kielégítése, az ellátás minőségének 

a javítása. Alapvető törekvés az, hogy ennek érdekében a legkorszerűbb 

gondozási, nevelési környezetet tudjuk biztosítani, akár tárgyi, akár személyi 

feltétel vonatkozásában. 

Az alapítványnak a bevétele alapvetően a családok 1%-os adófelajánlásaiból 

illetve adományozásaiból tevődik össze. Adományozás például az adventi vásár 

keretében eladott termékek árából szokott befolyni. Ezek az ajándéktárgyak 

általában a kisgyermeknevelők részéről elkészített ajándéktárgyak. Az alapítvány 

elkötelezett arra, hogy biztosítsa a bölcsőde működését, segítse a fenntartást, a 

szolgáltatásokat, de mindemellett pályázati forrásokat is igyekszik megragadni. 

Ezek a pályázatok elsősorban NEA pályázatok, ROMA pályázatok, de minden 

egyéb olyan fejlesztési pályázatot is figyelünk, ami segíteni tud a működésében. 

És akkor néhány konkrét dolog, ami az elmúlt időszakban megvalósulhatott. A 

kisgyermekgondozók kötelező képesítésen, szakképesítésen vettek részt. 

Szakképzett kollégák dolgoznak a gyermekekkel, viszont törvény szerinti 

kötelezettségeik vannak, hogy továbbképzéséken vegyenek részt, és ezeket a 

képzéseket sok esetben az alapítvány biztosítja. 

Különböző rendezvények is megrendezésre kerültek, családi napok, a korábban 

említett adventi ünnepség – ezeknek a rendezvényeknek a támogatása is sok 

esetben alapítványi forrásból valósul meg. Az intézmény karbantartása, festése 

is az alapítvány hozzájárulásával valósul meg. 

Minden karácsonykor csoportonként karácsonyfát állítanak, és a gyerekek meg 

vannak ajándékozva különböző ajándékokkal, ezt is az alapítvány teszi lehetővé. 

Beszerzésre kerültek alapítványi forrásból különböző tárgyi fejlesztések, úgymint 

laptop, telefon, irodaszék, függöny. 

Jövőre lesz 10 éve, hogy fennáll a bölcsőde is, és ennek keretében szeretnénk 

majd egy ünnepséget rendezni, és ennek az ünnepségnek is az alapítvány lesz 

majd az egyik támogatója. Így áll össze az alapítvány tevékenysége. 

Köszönöm szépen a figyelmet! 
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Sztojka Lajos a Csongrádi Agapé Szeretet Vallási Egyesületről 

Nagy szeretettel és tisztelettel köszöntelek benneteket a Csongrádi Agapé 

Szeretet Vallási Egyesület képviseletében. Szeretnék öt dolgot megemlíteni, 

hogy mi a célja a vallási egyesületünknek, hogy átfogóan, holisztikusan 

elmondjam, hogy mit teszünk és tettünk az idei évben. 

Az elsődleges célunk, hogy gyülekezeteket és házi csoportokat alakítsunk, és 

ezekkel embereket megkeressünk meg. 

A második: fiatalokat elérni, az ifjú generációkkal foglalkozni. Ebben azt értem, 

hogy kiskortól, ha ott vannak a gyülekezetben vagy a házi csoportban a gyerekek, 

velük szakemberek, felnőttek és ifjabb tagok foglalkozzanak a gyülekezetből úgy, 

hogy megismerjék az Istent. Azért, hogy ne az utcán legyenek, hogy ne a drog 

vigye el őket vagy az alkohol, és sorolhatnám, mi minden veszély veszi körül őket. 

A harmadik, hogy embereknek az életében ott lenni, segíteni, úgymint 

favágásban vagy a felvágott fát hazavinni… 

A negyedik az, hogy több civil szervezettel legyen kapcsolatunk. Már van 

kapcsolatunk olyanokkal, akik segítenek és támogatnak. Gondolok a Magyar 

Máltai Szeretetszolgálatra és a Bartimeus Kulturális Közhasznú Egyesületre, akik 

támogatják a munkánkat, és természetesen a Magyar Pünkösdi Egyház Országos 

Cigánymisszió is az egyik fő támogatónk. 

Megkereste egy asszony az idei évben az egyesületet, hogy lakhatatlanná 

nyilvánították az ő házát a hivatalból, és eldöntöttünk, hogy szeretnénk segíteni, 

és ott szeretnénk lenni mellette. Van egy önkéntes csapatunk, hogyha ilyen van, 

akkor odamegyünk, és mindenki valamihez ért, és részt veszünk a segítség 

nyújtásban. 

Van egy pár képünk ezzel kapcsolatban az épületről, hogy milyen volt előtte és 

milyen lett. Így is ott vagyunk az embereknek az életében. 

A vallási egyesületünknek a mottója, hogy segítsünk olyan embereken, akik rá 

vannak szorulva, és ott legyünk az életükben úgy szellemileg, mint materiálisan 

és fizikailag. 

Köszönöm a megtisztelő figyelmet. 
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Lakatos Jenő a Hajdúsági Tüzes Szívek Vallási Egyesületről 

Köszöntök mindenkit sok szeretettel! Köszönöm a meghívást, hogy részt vehetek 

ezen a találkozón. A civil szervezetünk, a Hajdúsági Tüzes Szívek Vallási 

Egyesülete. Ez egy pár évvel ezelőtt alakult meg. Hadd köszönjem meg itt 

elsősorban a Magyar Pünkösdi Egyház Országos Cigánymissziójának az irodai 

munkáját, amit itt végeznek a szervezetünknek előrehaladásáért, nagyon nagy 

segítséget nyújtott számunkra az a készség, amit irodai munkások végeznek 

azért, hogy előrébb és előrébb tudjunk jutni. 

Azt tudni kell, hogy ebben az évben úgy indultunk, hogy nem volt nyertes 

pályázatunk, tehát nem volt semmiféle anyagi fedezetünk arra, hogy 

programokat meg tudjunk belőle valósítani. De voltak céljaink, olyan céljaink, 

ami eleve már benne volt a közösségünkben, a gyülekezet munkájában. 

Szerettük volna, hogy egy mosoda jöjjön létre Hajdúhadházon. Láttuk a 

Nyírvasváriban működő programot és nagyon megtetszett az, ahogy az működik. 

Sajnos vannak ott olyan emberek, akik nem tudnak otthon a gyerekeikre mosni, 

vagy az elektromos áram hiánya miatt, vagy a mosószer hiánya miatt, az anyagi 

helyzetük ezt nem mindig engedi meg. Nagyon nagy segítség volna a jövőben ez 

nálunk is. Azt gondoltuk, hogy jó lenne, ha beindulna a közösségi házban egy 

mosoda. Nagyon nagy segítség volna a családok részére, mert tudjuk, hogyha 

látják az óvodában azt, hogy nem tisztán megy a gyerek, látják az iskolában azt, 

hogy nem tisztán élő gyerek, akkor jönnek a veszélyeztető figyelmeztetések, akár 

addig is elmehet a probléma, hogy akár családoktól elszakítják a gyerekeket, 

mert ez a jogszabály, ez a törvény. És ebben szeretnénk a jövőben ott lenni az 

emberek életében. Meg is fogalmaztunk erre az évre egy ilyen igényt egy 

pályázat kapcsán. Van is egy jó visszajelzés ezzel kapcsolatban. Hála Istennek, 

hogy ez úgy látom, hogy a jövőbe be fog indulni Hajdúhadházon. És ez számunkra 

nagyon nagy öröm. 

Eddig evangelizációs alkalmakkal, házaspár találkozókkal, konferenciákkal, 

gyerekprogramokkal, ifjúsági programokkal, női programokkal voltunk jelen, de 

eldöntöttük azt, hogy szeretnénk a város szívében ott lenni. Szeretnénk, hogyha 

jobban megismernének bennünket, de rájöttünk arra, hogy akkor nekünk ki kell 

mozdulni, és olyan akciókat, programokat kell véghezvinni, ami által egy kicsit 

jobban felfigyelnek a gyülekezetre, mert fontosnak találom azt, hogy a 

gyülekezet adjon hangot is magáról, a szervezetünk adjon hangot magáról. 

Felfigyeljenek a városban, hogy milyen tevékenységeink vannak. Az elmúlt 

években nagyon sok ilyen programot sikerült megvalósítani. Megmozdulásaink 



9 
 

voltak, ami által úgy látjuk, hogy a városunk, a közösségünk szívében jobban ott 

tudtunk lenni, jobban megszerettek bennünket. Nagyon kevés az az ember a 

városban, aki, ha azt mondjuk ma, hogy Hajdúhadházi Tüzes Szívek Gyülekezete, 

nem tudná, hogy kikről van szó. Nagyon sok önkormányzati dolgozó, illetve 

hatósági személy elismeri a munkánkat Hajdúhadházon, és ez egy nagyon nagy 

öröm számunkra. 

Szerettük volna azt, hogy ott legyünk az embereknek a szükségeiben, habár ezt 

az anyagi fedezeteink nem mindig engedték meg. De tudtuk azt, hogy nem egy 

nyertes pályázattól függ az, hogy ott leszünk-e az emberek életében, vagy sem. 

És hála Istennek, hogy ezzel a mentalitással dolgozunk, ezzel a 

gondolkodásmóddal dolgozunk, úgy gondoljuk, hogy nem a pályázat fogja 

meghatározni azt, hogy ott leszünk-e a városunk életében, vagy sem. Azt 

gondoljuk, hogy nem ez kell hozzá, hogy megismerjenek bennünket. Viszont 

nagyon nagy segítség lesz a jövőben, ha megnyerünk egy-két pályázatot. Ha 

nyerünk pályázatot, azt mind arra szeretnénk megvalósítani, hogy az 

embereknek a szívében jobban ott tudjunk lenni, ott tudjunk lenni a 

szükségeikben.  Hogy források legyünk az önkénteseinkkel és a szervezetünk 

munkájával. 

Nagy segítség a Facebook-os megjelenés, amit a Magyar Pünkösdi Egyház 

Országos Cigánymisszió szerkeszt. Szinte minden nap tesz föl olyan 

mozzanatokat így a gyülekezetekről, ami által jobban megismer a város 

bennünket, látják a jótékonysági munkánkat, és egyre többen keresnek meg 

kérelmekkel bennünket, és ezért köszönet dr. Szilágyiné Morár Ildikó 

hálózatfejlesztési és kommunikációs igazgatónak és munkatársainak, akik 

nagyon nagy segítséget adnak arra, hogy az emberek még jobban megismerjék a 

közösségünket, a szolgálatunkat. 

Végezetül csak annyit szeretnék még mondani, hogy keresztény 

gondolkozásban, mentalitásban végezzük ezt a szolgálatot, én úgy gondolom, és 

ezért ragaszkodom ahhoz, hogy nem attól fog múlni a sikeres szolgálatunk, hogy 

lesz-e pályázatunk vagy nem. Persze óriási segítség, ha nyerünk, de maga a 

mentalitásunk a fontos, hogy úgy gondoljuk, hogy a keresztény az akkor is ad, ha 

szegény. Úgy gondoljuk, hogy a keresztény az nem elvár, hanem szolgál az 

emberek életében, szolgál, és ott akar lenni. 

Azt tanítjuk az embereknek, hogy nem csak az a jó, ha kapsz, hanem azt tanítjuk, 

hogy jó, ha adsz is, mert ezáltal nem egy fogyasztó gondolkozásban maradnak, 

hanem egy önzetlen szolgálatban, amit az előbb is ecseteltem, hogy a keresztény 
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az akkor is ad, ha szegény, akkor is szolgál, ha mások nem szolgálnak, és a 

jövőben azt gondolom, hogy ez a siker kulcsa. És ha nem nyer a pályázat, az 

egyesületünk, a gyülekezetünk akkor is sikeres lesz. Hiszem, és tudom, hogy 

nagyon sok ember életében ott fogunk lenni. Azért imádkozom, hogy mindazok 

a források, amik pedig majd lesznek a jövőben, ezzel a mentalitással tudjuk 

végezni. És ott legyen Istennek az ereje azokon a településeken, ahol dolgozunk. 

Én azt gondolom, hogy amink van, az elég ahhoz, hogy Isten megáldja, és hogy 

mindenkinek jusson valami. Ezt nem fizikailag mondom, mert ez lehetetlen. 

Hanem azt gondolom, hogy ha egy erőforrásként mozgunk és gondolkodunk, ott 

vagyunk, mint Krisztus teste az egyesületünkkel, a céljainkkal, akkor Isten meg 

fogja azt áldani. 

Köszönöm, hogy meghallgattatok! 

Rézműves Miklós a Nyírségi Reménység Háza Vallási Egyesületről 

Az Úr Jézus áldjon benneteket, nagyon nagy szeretettel köszöntelek benneteket! 

A vallási egyesületnek a tevékenységéről: Ebben az évben nekünk is nem olyan 

jól sikerültek a pályázatok, ahogy tavaly. Tavaly azért az ifire nagyon nagy 

hangsúlyt tudtunk tenni a pályázatok segítségével. Az idén folytattuk, de nem 

sikerült olyan intenzívre, de jövőre úgy néz ki, hogy újra pályára fog ez állni és 

újra sikerülni fog. Nekünk, összefogva SZERETETPONTOKKAL, összefogva a 

gyülekezetekkel, a házi csoportokkal, rengeteg rendezvényünk volt ebben az 

évben, nagyobb bemerítés, kisebb bemerítés, evangelizáció rengeteg, főleg a 

nyári időszakban. Ősszel alakult négy új házi csoportunk, teljesen új helyeken. 

Aki engem ismer, az tudja, hogy nekem szívügyem a fiatalság, meg a gyerekek, 

én mindig nagy hangsúlyt teszek erre. Mindig próbáljuk a pályázatokat is így 

kigondolni és megvalósítani, hogy tudjuk segíteni a hozzánk tartozó ifiseket. 

Egyre többen vannak, egyre több gyülekezetben indult el fiataloknak szóló 

program, most öt helyen van ifjúsági programunk. Próbálunk segíteni, ahogy 

tudunk, de nem mindig olyan egyszerű. 

Nagyon jó kapcsolatunk alakult ki a helyi iskolával, a polgármesteri hivatallal, 

mióta az egyesület van. Az iskolában azóta erősödött, mióta munkatársaink 

hitoktatást végzik. Nagyon jó visszajelzések vannak mind Nyírkátán, mind 

Nyírvasváriban, nagyon elégedettek az oktatókkal. 

Óriási köszönet az OCM irodai dolgozóinak. Az egyik nyári programon kaptuk a 

hírt, hogy az adó egyszázalékos felajánlásból mennyien támogatták 

egyesületünket, ami nagyon meglepett. Ez is dr. Szilágyiné Morár Ildikó 
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hálózatfejlesztési és kommunikációs igazgató és munkatársainak köszönhető. A 

munkánk során mi is hozzárakjuk, amit tudunk, de ez azért a szakmai 

munkatársak nélkül nem működne. 

Nagyon köszönöm, hogy meghallgattatok! 

Fábián Tamás a Pünkösdi Remény Alapítványról 

Én is nagyon nagy szeretettel köszöntök mindenkit! Nagyon sok köszönettel 

tartozunk úgy, ahogy előttem is elmondták, mindenkinek. De hadd emeljem 

most ki itt Áront, Palit és Renit. Ők, ha nem írják meg úgy a pályázatainkat, ahogy 

az a kiírónak tetszik, akkor nem nagyon nyer egyetlen egy pályázat sem. Úgyhogy 

még egyszer hadd köszönjük meg nektek. 

A reményhír jellemző az egész tevékenységünkre. Albert a múltkori munkatársi 

értekezleten mutatta be, mit is jelent ez a „reményhír”. A kezdetektől ott van és 

erre épült a Cigánymisszió is. Ez a központi gondolata az összes egyesületnek, az 

összes alapítványnak, magának a cigánymissziónak is.  A Jeremiás siralmai 

harmadik részében olvashatunk erről. És utána Pál apostol úgy fogalmazta meg, 

a Róma 8,28-ban, hogy „akik az Istent szeretik, azoknak minden a javukra 

szolgál”, és Jeremiás ezt kiegészíti, az pedig arról szól, ahol már minden emberi 

szándék, jóakarat, emberi erőlködés meghalt. Ahol már emberi számítás szerint 

nincs semmi, ott kezdek el reménykedni. Ahogyan Izsák elkezdett szántani és 

vetni a szárazságban és mindenki bolondnak tartotta. Ez a remény jellemző a 

cigánymisszióra és jellemző most is mindannyiunk munkájára. „Ha újra 

meggondolom, reménykedni kezdek”, mert az én Istenem az egyedül igaz élő 

Isten. A Pünkösdi Remény Alapítvány célja is megint a reményről szól, ami 2015 

óta működik. Az alapítványon keresztül valósult meg a Közösséget átformáló 

vezető képzés. 

Az idén is volt több beadott pályázatunk. Van, amiről már vannak híreink, van, 

ami elbírálás alatt áll, de tevékenységünket folytatjuk, és bízunk benne, hogy 

lesznek még sikeres képzéseink. 

Köszönöm szépen! 

Durkóné Illés Bernadett a Reményhír Intézmény Gyermekeiért Alapítványról 

Szeretettel köszöntök mindenkit. Én is készültem képekkel, főként azért, hogy az 

talán egy kicsit érdekesebb lesz. 
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Aki tavaly is volt ezen a rendezvényen, annak lesznek ismerős képkockák a 

diasorban, hiszen azt gondolom, hogy nincs új a nap alatt, a szervezet 2016 óta 

működik, tehát bizonyos dolgokat úgy tudok megmutatni, hogy már ezeket 

tavaly is mutattam önöknek. Frissítettem ezt a tavalyi diasort, mégpedig az 

adatokkal, hiszen a Reményhír Intézmény Gyermekeiért Alapítvány elsősorban a 

Reményhír Szakképző Iskola Általános Iskola és Óvoda gyermekeit segíti. Idén, 

2023-ban az általános iskolában 162 gyerekünk van, az óvodákban, az egyikben 

69, a másikban 29, a szakképzésben sajnos csak 17 ebben az évben, akik szociális 

ápoló és gondozónak tanulnak, valamint a művészeti iskolában 57-en tanulnak. 

Tulajdonképpen ezt az alapítványt, amikor 2016-ban létrehoztuk, az alapvető 

célunk akkor is az volt, hogy segítséget tudjunk nyújtani, illetve támogatást 

tudjunk nyújtani a Reményhír Intézményfenntartó Központ által működtetett 

óvodában. Alapfeladatként akkor megemlítettük azt, hogy azokat a tanulókat, 

hiszen nálunk főként hátrányos helyzetű, halmozottan hátrányos helyzetű 

tanulók vannak, akik kiemelkedő teljesítményt nyújtanak, őket tudjuk 

jutalmazni, a tehetséggondozást tudjuk biztosítani. És nemcsak a tehetséges 

gyerekeket, hanem adott esetben a szociálisan rászoruló gyerekeket is tudjuk 

támogatni, és nyilvánvaló azokat a rendezvényeket, amik az iskoláink, óvodáink 

életében megjelennek. 

Közhasznú tevékenységet is folytatunk, nevelés, oktatás, kulturális tevékenység, 

gyermek és ifjúságvédelemben, a szabadidősportban, és amikor bővítettük az 

alapító okiratban a tevékenységünket, akkor ott megjelentek a határon túli 

támogatások is. Ugyanis ez 2022-ben volt, amikor hazai és határon túli magyar 

és nem magyar ajkú roma-cigány hátrányos helyzetű lakosság számára 

bővítettük a tevékenységünket, a hitéleti, illetve a jó gyakorlatokat érintő 

fejlesztéseinket, módszereket, és ahogy itt már hallottam, és egy ilyen szakmai 

fórum valóban erre jó, hogy egymás tevékenységét megismerve jönnek újabb és 

újabb ötletek, hogy mivel lehetne bővíteni. 

Nyilván azok a jó gyakorlatok, amiket mondjuk mi, mint alapítvány, az 

intézményt támogatóan végzünk, azok mondjuk egy kicsit speciálisabbak, de 

ettől függetlenül szerintem ez is átvehető. Ebben az évben is az Alapfokú 

Művészeti Iskolában tanulók térítési díját fizettünk be. 

A pályázati tevékenységben 2023-ban az alapítványunk sem nyert, viszont 

Áronék segítségével beadtunk egy NEA pályázatot, aminél az igényelt támogatás 

4,5 millió forint, és ezt a rendezvényekre szeretnénk elkölteni. Tehát egy egész 

évet átfogó rendezvénysorozatról lenne szó. Tehetségkutató fesztivállal, a két 
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óvodában egy-egy rendezvénnyel, a nemzetiségek napjához kapcsolódva egy 

adventi rendezvényt, majd pedig egy záró rendezvényt szeretnénk tartani. És 

hogyha ez a pályázat nyertes lesz, akkor ez majd 2024-ben fog megvalósulni. 

Tehát tavasszal tudnánk elkezdeni, és rákövetkező év tavaszán befejezni. Adtunk 

be egy másik pályázatot is, ez pedig a ROMA-PROGRAM-23, ami kifejezetten a 

Hunyadi téri óvodánk felújítási munkálataira, ez a külső kerítés felújítása, udvari 

járda építése, a folyosókat, illetve a csoportszobákban szeretnénk egy kicsit a 

burkolatot felújítani, hogy egy kicsit felfrissítjük, felújítjuk az óvodát. És hogyha 

ez a pályázat nyer, akkor ez is 2024-ben fog főként megvalósulni. Ahogy 

említettem, ezek az alapítványi támogatások elsősorban a programokat, az 

oktatási intézményben megvalósuló programokat támogatják, úgyhogy 

szerintem a képek egy kicsit magukért beszélnek. A gyerekeink lelkesek. Pont 

tegnap volt az egyik iskolai pályázatnak a záró rendezvénye, ahol roma délutánt 

tartottunk. 

Köszönöm szépen a megtisztelő figyelmet! 

Surman László beszéde 

(MPE OCM hitéleti-missziós főigazgató) 

Én is szeretettel köszöntelek benneteket! És ha már a köszöntés és a köszönés 

ideje van, főleg így az év végén is, akkor hadd említsek meg én is néhány olyan 

részét a missziónak, akik segítették azt, hogy a civil szervezetek létrejöjjenek és 

működjenek. Úgyhogy a projektiroda, a kommunikációs terület, a pénzügy, a 

munkaügy, a konyha, a nemzetközi igazgatóság, a vagyongazdálkodás, és hát 

nyilván ti, a civil szervezetek, civil szervezet vezetők is. Azért fontos ezt 

megemlíteni, hogy tudjátok és lássátok, hogy azon, hogy egy program 

megvalósuljon, azon nem egy ember dolgozik, nem egy terület dolgozik. Majd 

Áron fog beszélni a pályázati dolgokról. 

Amit én látok nagyon sokszor az irodában, meg amivel én szembesülök, sokszor 

az az, hogy szeretnénk megvalósítani valamit, de nem tudjuk megfogalmazni, 

hogy mi az a valami, amit kellene csinálni. És néhány gondolatot írtam fel. Az 

egyik az, hogy a civil szervezeteknek a létrehozása, amiért létrejöttek már civil 

szervezetek, illetve amiért hozunk létre még civil szervezeteket, ezeknek célja 

van. És ez nem egy öncélúság, nem azért, hogy több szervezete legyen a 

missziónak, hogy ezzel elmondjuk, hogy hány szervezet van a misszióban, hanem 

azért, hogy olyan szervezeti egységeink legyenek, akik képesek arra, hogy a 

kitűzött célok elérése érdekében forrásokat tudjanak fakasztani, pénzügyi, 
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szakmai és egyéb forrásokat tudjanak felfakasztani ott, ahol éppen mozogtok, 

ahol éppen vagytok. 

Mi a cél? Hát ez a legnehezebb, nagyon sok esetben kiírnak egy pályázatot, be 

akarjuk adni, de hát meg kellene fogalmazni a célt, hogy mi a célunk, mit 

szeretnénk elérni. És én itt az utóbbi időben szembesültem nagyon sok olyan 

céllal, célkitűzéssel, amit civil szervezetek akartak, szerettek volna pályázni, amit 

érdemes újragondolni, hogy „Biztos, hogy ez a cél? Biztos, hogy ebbe az irányba 

kell mozognunk? Vagy esetleg egy kicsit más? Talán Lajos említette a holisztikus 

szót. Nekem az egyik kedvenc szavam a holisztikus szó, mert azt hiszem, ez 

jellemzi leginkább a missziónak a gondolkodását, és az lenne a csodálatos, hogy 

a civil szervezetek gondolkodását is ez a szó jellemezze. Ugyanis ez a 

megfogalmazás, ez a fizikai, lelki, szellemi szükségekre koncentrál, ezekre akar 

választ találni. Tehát, hogyha a célt akarjuk megfogalmazni, akkor meg kell 

néznünk azt, hogy az adott közösség, ahol a mi szervezetünk éppen jelen van, 

vagy a gyülekezetünk jelen van, ott mi a szükség. 

Én nagyon sokszor gondolkodtam rajta, és vizsgálatot is folytattam, hogy lássam 

azt, hogy amikor a cigányságról beszélünk, mint közösségről, hogy vajon így 

mennyire helyes ez a megfogalmazás. És azt látom, hogy nagyon sokszor maga a 

cigányságnak a problémája nem azonos. Tehát, hogyha megnézzük a győri 

cigányoknak az élethelyzetét, a dunántúli cigányok élethelyzetét, vagy a 

baranyaiaknak, vagy a szabolcsiaknak, a békésieknek, akkor azt látjuk, hogy 

teljesen más a probléma. És ezért én azt gondolom, hogy ahhoz, hogy mi 

helyesen tudjuk gondolkodni és a célunkat helyesen tudjuk meghatározni, 

elsősorban arra van szükség, hogy az Isten királyságában gondolkodjunk, mert 

ha az Isten királyságában gondolkodunk, az azt jelenti, hogy a társadalomnak 

minden szegmensében jelen vagyunk. Hogyha már jelen vagyunk, akkor 

diagnózisokat kell felállítani az adott területről, ahol vagyunk. Ez azt jelenti, 

hogyha valaki beteg, nem ebben a mostani rendszerben, ami most történik, hogy 

felhívod telefonon, de amikor beteg volt valaki, annak be kellett menni az 

orvoshoz, megvizsgálták. De azért egy műtétnél még mindig így van, hogy 

megvizsgálnak, és majd csak utána kezdik el azt a módszert megtalálni, hogy 

hogy kezdjék gyógyítani a beteg embert. 

Én azt látom, hogy nagyon sokszor ezeket az állapotokat, ezeket a helyzeteket 

először fel kell térképezni, meg kell vizsgálni, meg kell állapítani, fogalmazni, 

hogy mi a probléma, és erre az adott problémára kell nekünk választ adni, hogy 

akkor mit kell csinálni. A mezőberényi cigányságnak az élethelyzetét látva, ott is 
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azt látom, hogy ott a szegénység kérdése az nem csak abból van, hogy nincs 

pénzük, hanem annak oka van, hogy miért nincs pénzük. És ahhoz, hogy ez 

megváltozzon ez a helyzet, ezért kell vizsgálni, ezért kell diagnózist felállítani, és 

amikor van diagnózis, akkor olyan jellegű pályázatot, programot kell odavinni, 

meg a gyülekezetnek a munkáját erősíteni, hogy az a helyzet megváltozzon, 

hiszen az Isten királysága pont erről szól: szeretnénk megváltoztatni, átformálni 

ezt az adott közösséget, ahol éppen szolgálunk. 

A János 3,16 igeversét kívülről tudjuk, és azon gondolkodtam legutóbb, amikor 

itt volt a PI képzésen az előadó, hogy ezt az igét tudjuk kívülről, csak nem értjük 

sokszor. Mert amikor arról beszél, hogy úgy szerette Isten e világot, akkor mi 

gondolunk erre a világra, amiben most benne vagyunk. Ez a világ, ami tele van 

nyomorúsággal, csalással, hazugsággal, betegséggel, miközben Isten nem ezt a 

nyomorult világot, nyomorúságban szenvedő világra mondja, hogy úgy szerette, 

hanem arra a világra, ami a tökéletes, megteremtett állapota volt, ahol az Isten 

az édenkertben az emberrel együtt járt. Színről színre beszélgettek. És hogyha 

mi a királyságért dolgozunk, a civil szervezeteink ezért dolgoznak, akkor ez 

pontosan arról szól, hogy ezt az eredeti állapotot szeretnénk, hogy visszaálljon, 

hogy az a világ, amit Isten megteremtett, az visszaálljon. A mi munkánk erről szól. 

A civil szervezeteinknek ezért kell dolgozni. 

És szeretném hangsúlyozni, hogy nem öncéllal, hogy nekünk legyen egy nagy 

tévénk, legyen egy nyomtatónk, fontos dolgok ezek, nehogy félreértsétek, de 

nem ez a fő célkitűzés, hanem ahogy Jenő is megfogalmazta, hogy mosodák 

legyenek, hogy a szegény embereknek szolgáltatása legyen, elérhető legyen a 

szolgáltatás. Figyeltem egyébként, ahogy beszéltetek, az esélyegyenlőségtől 

kezdve a felzárkózásig, oktatás, nevelés területén mindennel is foglalkozunk, de 

jó, hogyha szervezetten és megfogalmazottan tudjuk tenni ezeket a feladatokat. 

És itt a mi dolgunk még, ami kérdés, az, hogy jelen legyünk az embereknek a 

szociális területén, a lakhatás területén, a foglalkozás területén. Itt a 

foglalkozásnál például a civil szervezetek foglalkoztathatnak közmunkásokat. Jól 

mondom, vagy közfoglalkoztatottnak nevezzük ezeket? Nyilván ennek is vannak 

folyamatai, hogy akkor hogyan lehet felvenni embereket, mit lehet csinálni. 

Tehát, hogy jelen vagyunk ezen a területen is, tehát az a fajta holisztikus módon 

való gondolkodás valósul meg. 

Úgyhogy én arra szeretnélek benneteket bátorítani, hogy ha van kapcsolatotok, 

vagy ha nincs, keressünk. Nézzük meg a Cigány Módszertani és Kutató 

Központnak a lehetőségeit is, és kezdjük el az adott területeket feltérképezni, 
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kezdjünk el kutatásokat, diagnózisokat felállítani, hogy hol, mire van leginkább 

szükség annak az adott területnek, ahol ti az egyesülettel, illetve a gyülekezettel 

dolgoztok, azért, hogy tudjatok a sokszorozódás módszertana alapján is 

megsokszorozódni és úgy jelen lenni. 

Egyetlen egy gondolat és ezzel szeretném befejezni. Maga a civil szervezeteknek 

a célja a királyságban úgy jelen lenni, hogy egy olyan változást hozzunk, amikor 

nem arról szólnak az emberek, akik látnak bennünket, hogy mit lopunk el, meg 

ez ezt csinálta, meg az azt csinálta, hanem úgy, ahogy az ige mondja, hogy amikor 

látják a ti jó cselekedeteiteket, akkor az emberek az Istent kezdik el dicsérni. 

Tehát ezt csak azért szeretném így rátok helyezni egy kis súlyként, így év végére, 

egy kis teherként, hogy érezzétek, hogy a civil szervezeteknek a munkája, 

tisztessége, becsülete az ilyen súllyal bír. Ahogy Albert említette, valóban a cél, 

hogy a megnövekedett gyülekezetek, megerősödött gyülekezetek új 

szervezeteket hozzanak létre. 

Az Úr Jézus áldjon meg benneteket! 

Szente Áron – Hogyan írjunk szakmai anyagot? 

(MPE OCM Projektmenedzsment csoportvezető) 

Sziasztok! Akivel esetleg még nem találkoztam volna, Szente Áron vagyok, a 

projektmenedzsment csoportnak a vezetője, és azt találtuk ki, így a kis mai röpke 

30 percre, hogy vázolunk nektek kérdéseket. Ugye egy pályázati anyagnak az 

összeállítása egy hosszabb folyamat, többlépcsős, több embernek az 

összehangolt munkája kell hozzá, viszont ami ugye titeket érint ebben az 

esetben, az a szakmai anyagnak a megírása és összeállítása. Az a lap, amit most 

láttok, az tartalmaz nagyobb, fontosabb, kiemelt kérdéseket, illetve azt, amiket 

lebontottunk kisebb kérdésekre. Tehát, hogyha majd megírtok egy szakmai 

anyagot, és esetleg majd a későbbiekben végigmentek ezeken a főbb 

kérdéseken, és azt látjátok, hogy ezekre a kérdésekre minden esetben 

hiánytalanul válaszolt az általatok írt szakmai anyag, akkor jók vagyunk, akkor az 

szuper, és valószínűleg egy olyan minőségű szakmai anyag készült el, ami a 

későbbiekben megnövelheti a pályázat sikerességének az esélyeit. 

Mi a cél? Igen, itt ez az első kiemelt kérdés, ez ma már, ha jól számolom, 

harmadjára jön elő ez a kérdés. Reggel beszéltem pont egyébként nagyapámmal, 

felköszöntöttem, most volt 93 éves. És azt mondta, hogy „Kicsi Áron – így hív, 

régen találkoztunk – remény és cél nélkül igazából nincs semmi. Én is azért 

vagyok még itt.” Itt a projektek esetében is erről lehet beszélni, hogy mi a cél. 
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Ezt a célt érdemes nagyon az elején lefektetni és kitalálni. Ez lehet akár egy két-

három mondatos, tulajdonképpen szlogen is akár, mert ez az a cél, ami majd a ti 

munkafolyamatotokat, amikor írjátok meg a szakmai anyagot, fogja majd nektek 

segíteni. 

Viszont akkor most be is vonnának benneteket, mert arról volt szó, hogy egy picit 

interaktívvá tesszük ezt a dolgot. Most akkor csukjátok be a szemeteket, és 

gondoljatok, mondjuk egy pályázatra. Oké. Most már mindenki tudja, hogy én 

hogy érzem magam. Mondjuk, arra gondoltok, hogy egy pályázat és egy projekt 

az milyen célokkal működhet, mi lehet a célja? Rajtatok a sor. Mondjatok! 

– Elérni az embereket. 

Lehetséges, igen, de ugye azért van a szakmai anyag, hogy ezt utána ki lehessen 

bontani. És ezért, ugye, itt ha nézitek a lapot, kiemelt kérdés, hogy mi a cél, és 

ide írtunk alá nektek a jövőben segítő kérdéseket. Tehát itt is, hogyha felteszed 

magadnak azt a kérdést, hogy mit szeretnél elérni. Tehát amikor írod a szakmai 

anyagot, mindig ezek a dolgok lebegjenek a szemed előtt, hogy mi a célod, mi a 

végső célod magával a projekttel. Miben fejlődhet a közösség? Nyilván ti vagytok 

ott helyben, ti vagytok ott a szervezettel, ti tudjátok felmérni azt, hogy a 

szervezetbe bevont és a szervezettel kapcsolatos embereknek, közösségeknek, 

településeknek mire lehet szüksége, és ezt igazából ti tudjátok a legjobban. És 

tényleg itt egy pár példát írtunk, és hogy egy már meglévő dolgot szeretnétek 

fejleszteni, hogy valami új dolgot szeretnétek bevezetni, vagy akár egy 

rendezvényt szeretnétek megvalósítani, hogy ha már szó volt erről, hogy a 

gyülekezetnek a népszerűsítéséről, segítségnyújtásról, vagy egy közösségi 

háznak a funkcióinak a bővítéséről, és ugye itt van még az utolsónak, hogy mire 

kérek támogatást. És minden igazából arra kell, hogy visszautaljon, hogy mi a 

célod azzal, amit te írsz szakmai anyagként. 

Következő nagyobb kiemelt kérdés, hogy milyen problémára adhat választ a 

projekt. Itt most arról is kell beszélni, hogy minden pályázati felhívás, amire 

pályázatot vagy projektet adunk be, az jobbára egyedi, tehát alapból itt lehet az, 

hogy maga már a pályázati felhívás határoz meg egy problémát, amire vár 

beérkező projekteket és ötleteket, vagy hogyha egy olyan pályázati felhívás van, 

ahol szabadabban lehet ezeket a dolgokat értelmezni, akkor majd ugye te 

definiálod ezeket a dolgokat. Most ha itt megkérdeznélek benneteket, hogy 

mondjatok problémákat, szerintem azért tudnátok problémákat mondani, 

amivel ti is találkoztok akár a szervezet működésének a mindennapjaival 

kapcsolatban, de itt is felvezettünk egy-két plusz kérdést, amit, amikor 
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megírtátok a szakmai anyagot, vagy akár közben is segítséget nyújthat nektek. 

Itt, hogy a projekt nyújtotta lehetőségek milyen szükségletre adnak választ. Erről 

már beszéltünk, hogy ti tudjátok azt, hogy az adott közösséggel vagy a 

szervezettel kapcsolatban mik azok a szükségletek, amikre nektek, vagyis 

magának a projektnek választ kell adnia. Egy társadalmi jellegű problémáról 

beszélünk, vagy egy olyan problémáról, ami akár egy komplett települést érint, 

infrastrukturális jellegű a probléma, hogy leszakadt a tető, bedőlt a ház, és ugye 

itt is ezt már említettem, hogy maga a felhívás határozta meg azt a problémát. 

Vagy hogyha én határoztam meg azt az adott problémát, akkor kibontottam-e 

eléggé, elég egyértelműen fogalmaztam-e azzal kapcsolatban, hogy mi az a 

probléma, amire mi a projekttel szeretnénk választ adni, és szeretnénk 

megoldani. 

Mire szeretném használni a támogatást? Ez egy relatíve elég fontos történet. Itt 

megint visszautalok arra, hogy minden pályázati felhívás azért más, viszont az 

azért állandó dolog, hogy azért le van oda írva, hogy mikre lehet használni ezeket 

a forrásokat, hogy mik azok az elszámolható költségek, de az általatok majd 

későbbiekben megírt szakmai anyag is kell, hogy tartalmazza ezeket a típusú 

információkat. Tehát, hogy eszközökre, felújításra szeretnéd-e használni, nagyon 

fontos. És most visszautalok a célra, amiről beszéltünk még az elején, hogy 

azoknak a dolgoknak, amiket beterveztek egy adott projekt szakmai anyagába, 

hogy azok összhangban vannak-e azzal a céllal, ami alapján ti írjátok a szakmai 

anyagot. Nyilván itt az, hogy elszámolható költségről van-e szó. Ezzel 

kapcsolatban annyit szeretnék még mondani, hogy ugye mindig, hogyha 

megjelenik egy pályázati felhívás, és arra adódna alkalom, hogy közösen együtt 

dolgozzunk. Az ilyen jellegű információkkal mindig majd ellátunk benneteket, 

hogy milyen keretek között tudtok gondolkodni. De ugye ezzel is és egyébként is 

a pályázati kérdésekkel kapcsolatban nyugodtan kereshettek bennünket. 

Átugrottam egy másik nagyon fontos dolgot. Építő jellegű az, amit szeretnék. Itt 

ugye meg Lacira szeretnék visszautalni, mert ő is említette ezt, hogy itt nem a 

kétkezű építőmunkás építő jellegű dolgokra kell gondolni, hanem azért egy 

elvontabb értelmezésben kell ezt nézni, mert azért itt a misszió is egy építő 

jellegű munkát végez, és ugye a ti munkátok is szükséges, hogy összhangban 

legyen ezzel. Tehát, hogy amikor egy szakmai anyagot írtok meg, akkor ez is 

lebegjen a szemetek előtt, hogy akármilyen közösségépítő jellegűek azok a 

dolgok, amiket ti leírtok ebbe a szakmai anyagba. 
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És hogy kinek építünk, ki a célcsoport? Most ismét felétek fordulnék, hogy akkor 

mondjatok pár gondolatot azzal kapcsolatban, hogy ki lehet a célcsoport, 

mondjuk egy ilyen pályázat megvalósítása alatt. 

– Fiatalok. 

– Halmozottan hátrányos helyzetű lakosok. 

– Nyugdíjasok. 

– Pedagógusok. 

Vagy akár az egyesület körül tevékenykedő és az egyesület működésébe bevont 

személyek. Itt ugye annyi plusz gondolatot és kérdést írtunk még ide nektek, 

hogy egyértelműen definiáltam-e a célcsoportot, akinek szól a pályázat. Itt ugye 

az is lehetséges, hogy egy pályázati felhívás alapjáraton tartalmazza azt, hogy ki 

az, akinek szólnia kell egy adott projektnek, viszont az is opció, hogyha egy picit 

olyan szabadabb pályázati felhívás van, hogy mondjuk akár mi rendelkezünk 

azzal, hogy kikhez szeretnénk szólni, akkor az nagyon fontos, hogy egyértelműen 

le legyen írva és definiálva legyen az, hogy kiknek szól ez az adott projekt. És hogy 

a projekt az valóban segít-e a meghatározott célcsoporton. Ezt meg nyilván ti 

tudjátok, mert ti vagytok ott helyben a szervezettel, és nálatok jobban meg ugye 

senki nem ismeri azt a csoportot, akivel ti foglalkoztok. 

Plusz ugye, hogy összhangban van-e a meghatározott célcsoport a pályázati 

felhívással. De egy kicsit előreszaladtam, és ezt az elején már mondtam, hogy 

erre azért érdemes figyelni. Itt is még rátérve egy picit az összhangzatra, hogy 

összhangban van-e a felhívás magával a szakmai anyaggal. Ez azért nagyon 

fontos, mert azok a kedves kollégák, akik majd ellenőrizni fogják az általunk 

beadott projekteket és szakmai anyagokat, jobbára nulladik lépésként fogják 

összevetni az általunk írtakat és beadott dolgokat a pályázati felhívással. Mert 

mint ahogy a jövőben ezek alapján a kérdések alapján mentek végig a szakmai 

anyagon, és segítségül szolgál nektek, úgy az ellenőrző kollégáknak pedig az 

általuk kiadott pályázati felhívás szolgál segítségként, és az alapján fognak 

végigmenni a beadott anyagunkon, hogy a pályázati felhívásnak ezek 

megfelelőek-e. És ezért fontos az, hogy a pályázati kiírás céljaira visszautaljon 

maga a szakmai anyag, amit elkészítettünk, hogy a célokra és a pályázati 

felhívásban meghatározott szakmai elvárásokra ez visszautaljon. Ugye ez az 

ellenőrzési folyamatok miatt is fontos. 

Ami még itt egy lényeges dolog, hogy önazonos-e a szervezet alapcéljaival. Ugye, 

hogyha a civil szervezeteknek írnak ki pályázatokat, akkor igazából százból 
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százszor bekérik az adott szervezetnek az alapító okiratát. Ami egy csomó 

hasznos infón kívül tartalmazza magának az egyesületnek és a szervezetnek a 

célját. Tehát, hogy az, amit majd meghatároztok egy adott szakmai anyagban, 

annak összhangban kell lenni azzal, amik igazából ti vagytok, mint szervezet. Ezt 

az önazonosságot ugyanígy ellenőrzik, és ugyanígy figyelik, és ezért is ez egy 

fontos dolog. 

Tehát, hogy a karakterszám megfelelő-e, ez egy ilyen kis technikai jellegű kérés, 

igazából felétek a részünkről, mert ugye minden adott internetes pályázati 

felületen le van szabályozva az, hogy hány karaktert lehet írni. És ez nem azt 

jelenti, hogy maximum 2000-et és írok 2500-at, és azt mondom, hogy tök jó. 

Nem, mert nem lehet annyit írni, mert nem enged annyit a felület. Itt ugye annyit 

kérünk majd tőletek, hogy amennyiben lehet, figyeljetek, mert hogyha többet 

írtok, akkor abból nekünk ki kell húzni. Kihúzunk, mondjuk egy gondolatot, amire 

ti azt mondanátok, jaj, pedig ezt úgy szerettem volna benne hagyni, mert ez egy 

jó gondolat, egy jó mondat. Itt annyit írtam még fel, hogy azért, hogyha lehet, 

akkor a maximális karakterszámnak a háromnegyedét azt egész nyugodtan ki 

lehet tölteni, és akkor nincsen kifejezetten nagy probléma. 

Igazából tulajdonképpen én csak ennyit szerettem volna elmondani, plusz ugye 

itt még gyorsan szerettem volna magunkat bemutatni. Egy fő híján vagyunk 

most, mert Krajcsó Pál kollégánknak sürgős gyermekkel kapcsolatos ügyét el kell 

intéznie. Csak azért, hogy ti is lássatok minket, mert sokat beszélünk telefonon, 

sokat beszélünk e-mailen, és azért nem rossz az, hogyha az ember valahogy arcot 

is tud kapcsolni a nevekhez. Itt van velünk Haránt-Durkó Renáta kollégánk, és ha 

visszajön Pali, őt is bemutatjuk. 

Igazából ennyit szerettem volna elmondani. Nagyon köszönöm nektek az eddigi 

munkátokat is, és a következő pályázati időszakokban pedig majd reméljük a 

legjobbakat, és reméljük, hogy majd sokat fogunk együtt dolgozni. 

Köszönjük szépen a figyelmet! 

 

 

 


